
Výroční zpráva občanského sdružení Smíření‐hospicového sdružení pro 

Pardubický kraj, za rok 2013 

Rok 2013 byl posledním rokem existence občanského sdružení Smíření. Ještě v prvních měsících 

tohoto roku jsme netušili, že podle nového občanského zákoníku všechna občanská sdružení, tedy i 

naše Smíření, zaniknou. Po zvážení situace jsme na Valné hromadě 22.10.2013 rozhodli o 

transformaci sdružení na ústav Hospic Chrudim. Stejná právnická osoba, místo předsedy sdružení  

zakladatel, stejný ředitel hospice (nově statutární zástupce), místo Rady sdružení Správní rada, místo 

Revizní a kontrolní komise Dozorčí rada. Všechny funkce jsou stejně jako dosud ve sdružení čestné a 

dle textu Zakládací listiny (viz www.hospicchrudim.cz) ani v budoucnu nebude možné na tom nic 

měnit.  Stejně jako dřív chceme úzkostlivě dbát na naplňování základní vize a poslání, uvedené ve 

Stanovách, nyní nově v Zakládací listině. Zanikající sdružení má osm členů. Všichni mají své místo 

v nově vznikajícím ústavu Hospic Chrudim. Marie Blažková jako zakladatel, Jiří Košťál jako ředitel 

hospice, Marie Blažková, Dominik Blažek a Jana Tomanová jako členové Správní rady, Petr Pekař, Petr 

Kolek, Renata Štěpánková a Miloš Hubner jako členové Dozorčí rady. 

V r. 2013 – v pátém roce provozu, byl Hospic Chrudim  stejně jako v předchozích letech  téměř stále 

plně obsazen. Dostali  jsme se do povědomí našeho regionu jako stabilní instituce a laická veřejnost i 

zdravotníci v našem okolí už většinou vědí, že v Chrudimi je hospic a pro koho je určen. Zájem o 

přijetí do hospice roste, stejně jako přibývá počet onkologických onemocnění. Setkáváme se stále 

častěji s nemocnými, kteří při stanovení diagnózy onkologického onemocnění už jsou  prakticky 

neléčitelní a přicházejí k nám jen krátký čas po zjištění nemoci .  

V roce 2013 jsme hospitalizovali 367 nemocných. Někteří pacienti  u nás byli opakovaně‐ pro 

přechodné zlepšení se načas vrátili domů nebo byli přechodně hospitalizovaní v jiném zdravotnickém 

zařízení. Průměrná doba pobytu činila v r. 2013 28 dnů.  

Oproti prvním rokům provozu máme nyní  už stabilní tým zaměstnanců. Jen vyjímečně od nás někdo 

odešel nebo byl propuštěn. Většinou odcházejí mladé sestry kvůli stěhování nebo na mateřskou 

dovolenou.  Vzhledem k velmi mladému týmu našich zdravotních sester  jsme stále trochu 

v nejistotě, kdy se „to“  stane a kdy odejdou na mateřskou dovolenou , a hlavně: kdo je nahradí. 

Snažíme se vychovávat  sestry především ze zdravotnických asistentek a asistentů, kteří u nás 

stážovali  nebo pracují  při studiu na vyšší odborné zdravotnické škole nebo jsou studenty 

bakalářského oboru všeobecná sestra na okolních univerzitách . Kvalitní zdravotnický personál je naší 

hlavní starostí.  

V rámci průběžného vzdělávání zdravotníků jsme se letos zaměřili na spirituální aspekty hospicové 

péče. V listopadu 2013 u nás přednášela řádová sestra  Františka  z řádu sv. Vincenta (Jana 

Majerčíková) , t.č. pastorační asistentka v brněnských nemocnicích,  a místní kněz  P.Jiří Heblt. Jejich 

sdělení o zkušenostech z pastorační péče bylo přijato s velkým ohlasem. Většina našich sester se 

zúčastnila  V. česko‐slovenské  konference  paliativní medicíny v Brně. Řada zdravotníků navštívila 

hospic v Rajhradě a zúčastnila se přednášky a setkání  s významným zástupcem hospicového hnutí 

v Kanadě.  

Sami jako lékaři jsme se v prvních měsících roku 2013 intenzivně připravovali na atestaci z paliativní 

medicíny‐ 19.dubna jsme  zkoušku úspěšně složili. Následně došlo ke změně ve složení lékařů 

v našem hospici‐ MUDr.Ludmila Voborníková požádala o ukončení pracovního poměru a od listopadu 



u nás pracuje jen na dohodu jako zástup v době dovolených a nemoci. Odborným garantem je nyní 

vedoucí lékař, ředitel hospice  MUDr.Jiří Košťál. 

6. října proběhl u nás Den otevřených dveří. Tentokrát se nás sešlo skutečně mnoho‐ přišlo 

odhadem 150 návštěvníků. Promítaly se filmy ze stavby hospice, z historie občanského 

sdružení Smíření, ale i záběry z provozu hospice‐ především video Radka Kalhouse‐

uměleckého fotografa, který léta patří k našim příznivcům. Současně u nás Radek Kalhous 

instaloval výstavu svých fotografií z našeho hospice‐ dosud je možné fotografie u nás 

shlédnout, výstava trvá. 

Další významnou kulturní akcí se stal křest 2. vydání Knížky o radosti známého českého 

psychologa Jiřího Mrkvičky. Vydali jsme ji vlastním nákladem (sponzor vydání nechce být 

jmenován) v reprezentativní formě s ilustracemi akademického malíře Jana Exnara, který 

patří rovněž léta k našim příznivcům. Je to první knížka, kterou naše sdružení vydalo, a 

opravdu nebylo snadné se proklestit všemi úskalími, které takový záměr obnáší. Křest se 

konal 13.prosince v 15,30. Máme z Knížky o radosti  radost. Stejně i ze setkání příznivců 

hospice i známých pana doktora Mrkvičky, především jeho rodiny‐manželky, synů i vnoučat. 

Jiřího Mrkvičku jsme také navrhli jako Osobnost města Chrudimi za rok 2013 – in memoriam 

, při 10‐ti letém výročí  jeho úmrtí. Současně se křtem Knížky o radosti vystoupili v našem 

hospici Ježci‐ skupina mediků z 2.lékařské fakulty v Praze‐Motole se svým už tradičním 

vánočním koncertem. Tentokrát si navíc  připravili autorské čtení z Knížky o radosti, 

společně s hudebním doprovodem. 

 Ježci u nás letos vystupovali jako v minulých letech i na jaře a na podzim, jsou už 

neodmyslitelnou součástí našeho hospice stejně jako pan učitel Stejskal. Tak mu říkáme u nás 

na hospici. Téměř od zahájení provozu v říjnu 2009 denně k nám dochází, aby zahrál na koncertní 

křídlo v hospici pro radost nemocným i zaměstnancům. Ani nevíme, jak se to stalo, kdy u nás hrál 

poprvé. Nenápadně se v odpoledních hodinách objeví u klavíru, a s nenapodobitelným šarmem, 

lehkostí  a jistotou, aniž by si vzal sebou noty, aniž by se díval na klávesy začne hrát. Jako by mu 

někdo napovídal, co má hrát. Dopředu asi ani on neví, které skladby zahraje. Muzikálové a filmové 

melodie, vážnou hudbu, lidové písně, spirituály, duchovní skladby, melodie písní známých současných 

i starších interpretů. Postupně se všechny stávají nám, kdo se denně pohybujeme už několik let 

v hospici, důvěrně známými, i když většinou jejich autory neznáme a nikdy dřív jsme je neslyšeli. 

Zůstanou spojeny navždy právě jen  s jménem pana učitele.  

Další významnou hudební událostí se u nás stávají koncerty Magdaleny Mašlaňové (housle) a 

Kateřiny Košťálové (klavír). Tentokrát obohatily i program Dne otevřených dveří.  

Druhým rokem v předvánočním čase u nás zatančily děti a dívky ze Základní umělecké školy 

v Čáslavi. Přinesly do hospice aspoň na chvíli v téměř pohádkové kulise zapomenutí na všechny 

smutky, které naši nemocní a jejich blízcí prožívají.   

Díky trvající vysoké obložnosti a efektivnímu hospodaření  podařilo se nám udržet  finanční stabilitu a 

stejně jako v předchozích letech doplnit  rezervní fond. Tato situace nám dovoluje v duchu našeho 

poslání (‐zabezpečit důstojné podmínky především pro umírající onkologické pacienty), rozšířit  péči i 



na nemocné v domácím prostředí.  V příštím roce plánujeme vybudování denního centra pro tyto  

nemocné. V denním  centru chceme zřídit denní stacionář pro onkologicky nemocné. Součástí centra 

bude paliativní ambulance a zázemí  pro zdravotní domácí hospicovou péči, která bude směřována 

k umírajícím v domácím prostředí. V objektu denního centra bude 8‐10  bytů pro nemocné  a seniory, 

kteří potřebují trvale zdravotnické zázemí – předpokládáme, že budou využívány především 

onkologicky nemocnými. Součástí centra bude i kavárna a jídelna, která bude sloužit nejen klientům 

centra, ale i veřejnosti. Pokud bude zájem ze strany nemocných, poskytneme zde i zázemí pro 

svépomocné aktivity onkologických pacientů .  Pro tento účel  jsme v r. 2012 zakoupili  dům v centru 

Chrudimi.  Bude se tedy jednat o rekonstrukci, současně i o přístavbu – oproti  stávajícímu  stavu 

navíc jedno podlaží.  

  V době, kdy píšeme tuto výroční zprávu, bylo dokončeno  výběrové řízení na architekta  studie, který 

současně vytvoří kompletní stavební projekt rekonstrukce domu.  Zhotovitelem bude firma  Ateliér  

02 z Havlíčkova Brodu, zhotovení tohoto  díla  předpokládáme nejpozději do listopadu 2014. O 

příspěvek na financování stavebního projektu jsme požádali  našeho nejvýznamnějšího sponzora 

z řad firem – Elektrárny Opatovice a.s. Jejich příspěvek činí 170 000 Kč! Předpokládáme, že celý 

stavební projekt uhradíme ze sponzorských darů. V roce 2015 bychom chtěli rekonstrukci domu ve 

Štěpánkově ulici realizovat. Hledáme  sponzory, ale  jsme připraveni zajistit financování z vlastních 

rezerv. 

O hospodaření v roce 2013 vypovídají přílohy této zprávy‐ struktura výnosů a nákladů, včetně 

srovnání s předchozími lety  

Děkujeme všem příznivcům našeho hospice za dosavadní podporu. 

Děkujeme  našim nemocným za příklady statečnosti v nejtěžších chvílích života. 

Děkujeme i našim zaměstnancům za to, že se podílejí na realizaci naší vize‐ být za všech 

okolností solidárními  s našimi nemocnými, vytvořit pro ně v hospici bezpečné prostředí a 

mírnit všemi dostupnými prostředky moderní medicíny utrpení spojené s onemocněními 

v závěru života.  

Marie Blažková a Jiří Košťál 


